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David Wilkerson 

Nepřicházím k vám dnes jako pastor, ale s prorockým slovem. Bůh mnou nedávno otřásl, když mi dal toto 

poselství s tím, že ho mám někdy a nějak vyřídit zde ve Springfieldu. Dnešního rána mi Pán skrze svého Ducha 

řekl, že teď nastal ten čas. Povolal mne, abych byl jedním z Jeho strážců, a já jsem nad touto zprávou plakal 

a modlil jsem se, aby mi pomohl předat vám ji v duchu lásky. Nemá Assemblies of God nějak vytrestat, ale 

varovat. 

Nové evangelium 

Přizpůsobit se znamená zařídit se podle něčeho, učinit něco vyhovujícím a přijatelným. A do Spojených států 

se pomalu vplížilo evangelium přizpůsobení se. Je to vynález americké kultury – upokojovat a chlácholit lidi 

žijící v luxusu a vyhledávající stále nová potěšení. Původně evangelium jen pro bělochy a kázané především 

na předměstích již zasáhlo i naše největší města a proniká téměř do celého národa, ovlivňuje služebníky 

v každé denominaci a přináší s sebou růst megacírkví, kam si tisíce lidí chodí poslechnout nekonfrontační 

poselství. Je to přizpůsobivé evangelium pro zhýčkané lidi, předávané skrze humorné scénky a parodie a 

krátká kázáníčka bez jakýchkoli hran a pohoršení, většinou na téma “jak se vypořádat s životními starostmi” – 

říká se mu hříšníkům přátelské nebo hledajícím přátelské evangelium. 

Jen pro začátek, tyto pojmy nejsou biblické. Evangelium Ježíše Krista vždy bylo a bude konfrontační. 

Neexistuje nic takového jako přátelské, přívětivé evangelium, je jen přívětivá milost. 

Toto nové evangelium šíří mladí, chytří a obdarovaní služebníci. Drží se návodu, ve kterém si přečetli: Můžeš 

jít do kteréhokoli města nebo obce, a když budeš dodržovat správný postup, během krátkého času tam můžeš 

založit megacírkev. 

Pokud jste mladý člověk s určitými schopnostmi, pak musíte tyto schopnosti objevit a najít si část města, 

která bude pro člověka s vašimi vlohami nejvhodnější. Přestěhujete se tam, uděláte anketu a zjistíte, co 

chtějí lidé, kteří žádnou církev nenavštěvují: “Nemáte rádi pěvecké sbory. Dobrá, chodili byste do církve, 

která žádný nemá?” Ano. 

“Nesnášíte formální oblečení. Navštěvovali byste církev, kde se lidé oblékají neformálně?” Ano. 

Pak jdete ke svému počítači a vytvoříte si evangelium, které nebude nikoho konfrontovat, ale bude se snažit 

naplnit touhy a potřeby místních lidí. Poté, co shromáždíte několik prvních lidí, budete se jich dále dotazovat, 

abyste zjistili, co chtějí – a pak upravíte své poselství tak, abyste jim pomohli vypořádat se s jejich 

potřebami. Program, který jim nabídnete, bude vedený úmyslem učinit církev co nejvíce přívětivou a 

vyhovující pro jakékoli hříšníky, kteří ji navštěvují. 

Toto evangelium se rychle stává tím nejúspěšnějším a nejrychleji rostoucím ze všech náboženských hnutí. 

Takové církve navštěvují tisícové zástupy. Z pastora se stal šéf a z církve byznys. Nedělají kolem toho žádné 

tajnosti: Používají taktiku Madison Avenue a mají s tím úspěch. Jejich návod na rychlý církevní růst je hezky 

zabalený a dobře se prodává zvláště mezi mladými služebníky – těmi, kdo se chtějí brzy zařadit mezi “velké 

hráče” a být součástí skvělé a zářivé budoucnosti. A chtějí, aby to bylo rychle. 
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Pavlovo varování 

Pavel nás varoval před příchodem jiného evangelia a jiného Ježíše (2. Korintským 11:4). Varoval církev, že 

to ve skutečnosti není jiné evangelium, ale překroucení pravého evangelia Ježíše Krista. „Pokud vám někdo 

zvěstuje nějaké jiné evangelium,“ říká, „ať je ten kazatel proklet.“ Jinými slovy, ať už je ten člověk jakkoli 

milý, zbožný a upřímný, pokud jeho poselství nebude o umírání hříchu skrze kříž Ježíše Krista, ať je proklet. 

Třesu se, když v Písmu čtu, že v posledních dnech se bude satan procházet uprostřed církve převlečený za 

anděla světla. Touží získat pro sebe služebníky, kteří kdysi měli Boží pomazání a Jeho pravici na svém rameni, 

a změnit je v anděly světla podobné jemu samému, aby se stali nástrojem klamu. To je děsivé. Když slyším 

o těchto falešných, zrádných služebnících, kteří se tváří jako Kristovi apoštolé, nutí mne to padnout na tvář 

před Bohem. Není divu, vždyť i sám satan se převléká za anděla světla, a tak není žádné překvapení, že se 

i jeho služebníci maskují za služebníky spravedlnosti – a jejich konec bude odpovídat jejich skutkům. 

Pavel říká, že budou hledat tělesnou slávu – ve své velikosti, počtech, vlivu nebo modernosti. Budou se 

chvástat, že oni mají evangelium pro současnost a že to staré už vyšlo z módy a nenaplňuje lidské potřeby. 

Budou se chlubit, že je svět přijímá. Ježíš nás varoval: “Dávejte si pozor na falešné proroky, kteří k vám 

přicházejí v ovčím rouše, ale uvnitř jsou to draví vlci” (Matouš 7:15). Kontext této výstrahy je: “Těsná je 

brána a úzká cesta, která vede k životu, a málokdo ji nalézá” (verš 14). 

Varuje nás, abychom si dali pozor na vlky, kteří nám budou tvrdit, že není ani tak těsná, ani úzká – a budou 

se u toho tvářit jako poslušné ovce. Ježíš nám tu jasně ukazuje příčinu toho všeho: je to ctižádost – tito lidé 

jsou ctižádostiví, draví vlci. V řečtině to slovo znamená “hladovějící po uznání a rychlém uspokojení, rychlém 

růstu”. 

Ježíš nás tu nenechává na pochybách o tom, co svými slovy míní. Obrací se například k zápasícímu pastorovi, 

jenž po léta pracoval a nikdy neviděl růst, který tolik toužil spatřit. Pak se do jeho města nastěhuje nějaký 

mladík s přizpůsobivým evangeliem a během krátké doby vybuduje megacírkev. Lidé se k němu stahují, 

protože je tam zábava – je to evangelium legrace. Pár takových církví jsem navštívil. Nabízejí lidem příjemné 

evangelium, které naprosto nikoho neusvědčuje. V jejich poselství není téměř nic, co by k hříšníkům hovořilo 

o pokání, zlomenosti a nesení kříže. Mluví se tam o Kristu, zmiňuje se Ježíšovo jméno, ale Pavel říká, že je to 

jiné evangelium a jiný Ježíš. Pavel tě varuje, že pokud koketuješ s touhle pastí, pokud pokoukáváš po tom 

háčku se zábavnou návnadou slibujícím rychlý růst, pak ti nepřítel dá brzy do cesty nějaké lákavé učení nebo 

příklad. 

Mám dva syny, ze kterých se stali kazatelé. Jeden z nich se mi přiznal: “Tati, byl jsem takhle blízko k tomu, 

aby mě to taky vtáhlo, protože jsem se modlil a postil a neviděl jsem růst, po kterém jsem toužil, a přitom 

jsem viděl, jak ostatní rostou. Skrýval se v tom jen malinký háček a já jsem se málem chytil.” Zde je něco, 

s čím se musí toto hnutí, ale i každé další vypořádat a dát si na to pozor: Je možné, aby se člověk skrze 

nesvatou ctižádost změnil z Božího muže, který hledal Boha a dostával slovo z nebe, v ctižádostivou loutku a 

ďáblův nástroj. Ať každý pastor dbá na tuto výstrahu: Ve chvíli, kdy začneš uvažovat o „konkurenci“ a 

„soutěžení“, budou do tvého srdce zasazena semínka přizpůsobení. Za nějaký čas satan přivede do tvé cesty 

vlka v ovčím rouše – člověka, který se tě bude snažit svést k bezbožné ctižádosti a dosažení církevního růstu 

za každou cenu. Ale pravdou je, že tě to může stát tvou duši. 
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Správný návod 

Podle evangelia přizpůsobení platí, že pokud máte ten správný návod, můžete mít úspěch v čemkoli. 

Úvodník New York Times 1. března 1998 měl nadpis Jak napsat bestseller. Popisoval příběh Johna Baldwina, 

53letého tesaře a rádoby-spisovatele, který se po léta snažil uživit svým psaním. Rozhodl se, že se přes noc 

stane slavným a bohatým tak, že napíše bestseller – thriller z lékařského prostředí. Prostudoval si pět nebo 

šest nejlepších thrillerů a po sedmi letech bádání přišel na 10 kroků, jak napsat úspěšný román. Společně 

s několika hollywoodskými spisovateli a agenty ho vypiloval k dokonalosti a zde je oněch 10 kroků, kterých se 

držel: 

1. Hrdina je odborník. 

2. Hlavní padouch je také odborník. 

3. Všechny skutky hlavního padoucha musíte sledovat z co největší blízkosti – jako byste se mu dívali přes 

rameno. 

4. Hrdina má k dispozici tým odborníků pracujících v různých oblastech. 

5. Dva nebo víc lidí z týmu se do sebe musí zamilovat. 

6. Dva nebo víc lidí z týmu musí zemřít. 

7. Hlavní padouch musí obrátit svou pozornost od svého původního cíle k týmu. 

8. Hrdina i hlavní padouch musí přežít, aby se mohli znovu utkat v dalším pokračování. 

9. Umírat musí nejprve jedinci a později i celé skupiny. 

10. Pokud se příbeh zasekne, prostě někoho zabijte. 

John Baldwin měl návod, ale žádný příběh; dočetl se však o výzkumu Johna Marra, který studoval 

epidemiologické příčiny vypuknutí 10 egyptských ran a snažil se vědecky vysvětlit jejich původ. Oba muži 

spolu začali spolupracovat a za použití Baldwinova desetibodového návodu napsali 640stránkový rukopis 

nazvaný Jedenáctá rána. Nakladatelství Harper Collins ho koupilo bezmála za 2 miliony dolarů. 

Baldwin, který není žádný nadšený spisovatel, tvrdí: „Když dostanu správný návod, bude ze mě multimilionář 

a celebrita.“ Jasně, dostane ještě další 3 miliony z práv na filmové zpracování a bude se smát celou cestu až 

do banky. Jeho filozofií je: „Pokud máte správný návod, můžete být úspěšní v čemkoli.“ Vidíte? Právě tohle je 

evangelium přizpůsobení – onen návod. Dostanete návod, uděláte to, co lidé chtějí, a budete mít úspěch. Ale 

já zde stojím, abych vám řekl, že evangelium podle návodu, evangelium přizpůsobení, je v přímém protikladu 

ke všemu, co je napsáno v Písmu. 

Boží metoda 

Jistí Boží služebníci se setkali v Antiochii a vyslali několik mužů, aby kázali evangelium a zakládali církve 

(Skutky 13). Tady je Boží metoda: 

1. Sloužili Pánu a postili se. To bylo jejich plánovací setkání – uctívání, půst, očekávání na Pána a hledání 

nasměrování od Ducha svatého. Nedělali nic, dokud k nim Boží Duch nepromluvil. Neměli žádné návody, 

nedělali žádné ankety, nechodili od domu k domu, neptali se lidí, co by chtěli, aby jim tím pak mohli 

posloužit. 
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2. Modlili se – neměli žádnou strategii, žádný plán služeb, nepodnikali nic, dokud jim Duch svatý 

nezjevil, co má v úmyslu. Teprve poté na ně vložili ruce, pomazali je a vyslali je v moci a síle Ducha svatého. 

Celý Pavlův předchozí život byl doslova protkán různými náboženskými návody – a on nám říká, že nefungují. 

Vzdal se všech návodů a prohlásil: „Rozhodl jsem se totiž, že mezi vámi nebudu znát nic než Ježíše Krista, a 

to Krista ukřižovaného“ (1. Korintským 2:2). Pavel se vůbec nestydí volat: „My kážeme Krista ukřižovaného. 

Pro Židy je to kámen úrazu, pro ostatní bláznovství“ (1. Korintským 1:23). Říká: „Pánové (mluvil ke svým 

bratřím), oni by po nás chtěli, abychom se přizpůsobili. Židé by po našem evangeliu chtěli znamení. Řekové 

hledají moudrost. Chtěli by vědět, jak se vyrovnat s životními událostmi, ale já nehodlám dělat žádné 

kompromisy. Evangelium je jen jedna zpráva – a to naše vždy bylo a bude kříž se všemi jeho nároky 

i vítězstvím. Co se mne týká, jsem rozhodnut mezi vámi nekázat nic než Krista, a to toho ukřižovaného.“ 

Co s sebou přináší evangelium přizpůsobení 

Vidím tři zhoubné věci, které s sebou evangelium přizpůsobení přináší: 

1. Přizpůsobuje se lidské lásce k rozkoši a potěšení 

„Věz, že v posledních dnech nastanou zlé časy. Lidé… budou mít raději rozkoš než Boha“ (2. Timoteova 3:1–

4). Řecké slovo pro rozkoš znamená „smyslná, žádostivá, vzrušující, uspokojující tělesná rozkoš“. Pokud se 

hodláte dát cestou evangelia přizpůsobení, musíte se přizpůsobit lidským vášním, protože lidé se rozhodně 

nehodlají vzdát své lásky k novým zážitkům a vzrušení. Udělali si bohy ze sportovních aktivit, rozkoše a vášně. 

Pokud tu není žádné evangelium Ježíše Krista, které by se jim postavilo na odpor, pokud není vyvýšena 

pravda, pak se musíte přizpůsobit této žádostivosti, která se vine jako červená nit americkým životním 

stylem. 

Nedávno mne šokoval jeden článek v New York Times. Philip Wogaman, pastor prezidenta Clintona, v něm 

tvrdil: „Sexuální prohřešky ještě neznamenají, že je vedoucí nemorální. Morálku je třeba soudit i podle 

dalších indikátorů jako odvaha, zájem o chudé, starost o světový mír, zodpovědné pečování o ekonomiku a 

podporování rovnosti mezi rasami. Heterosexualita i homosexualita jsou jen modely chování závislé na 

současné kultuře.“ Jinými slovy, panu Clintonovi tu říkají, že se u něho objevilo dost dobrých známek, aby 

převážily ty špatné, které ukazují, že je jeho život nemorální. 

Bůh tvrdí, že muži, kteří kážou podobné učení, odporují pravdě; že jsou to lidé s porušenou myslí, falšující 

pravou víru. 

V nevíře jsem sledoval vysílanou nedělní noční bohoslužbu v jedné z takových hledajícím-přátelských církví – 

tak si říkali oni sami. Našlapanému sálu, do kterého přišly tisíce lidí, pastor oznámil: „Tohle bude noc plná 

zábavy, noc Davida Lettermana.“ Přišel pastor mládeže, představil se jako David Letterman a zahájil svůj 

monolog. Pak lidem ukazovali 10 nejznuděnějších věcí, které dělají dospívající během kázání. Tři z deseti 

házeli papírovými kuličkami, zívali a šťourali se v nose. Dav začal šílet. Po bohoslužbě pastor všem bezostyšně 

oznamoval: „Nejsme tu, abychom vás nějak pohoršovali, ale chceme, aby naše církev vyhovovala opravdu 

každému.“ Měl jsem slzy v očích. 



5 
 

Ptám se vás, jak dlouho si myslíte, že by posluchači zůstali v oné církvi, kdyby se pastora zmocnil Duch 

svatý, usvědčil ho z „bavení“ lidí na cestě do pekla a on by toho večera začal kázat na téma: „Buď si jist, že 

tě tvé hříchy doženou“? Jak dlouho by se lidé vraceli, kdyby jim kázal evangelium posvěceného života a 

oddělení od světa? Staly by se dvě věci: (1) Ti, kdo jsou svedení a hladoví, ale nikdy nepoznali nic lepšího, by 

plakali a utíkali k oltáři. (2) Ti, kdo se svou touhou po rozkoších a potěšení nechávají držet ve svém 

bláznovství, by odtamtud utekli a už by se tam nikdy nevrátili. Dveře té církve by se v onen den zavřely. 

Často o tom přemýšlím a stavím si ten obraz před oči, protože každý takový služebník evangelia se tomu 

bude muset jednoho dne postavit, když se bude zodpovídat svému Pánu a On mu řekne: „Lidský synu, 

ustanovil jsem tě strážcem. Měl jsi naslouchat slovům z mých úst a vyřídit jim mé varování. Měl jsi říct 

svévolníkům: ‘Určitě zemřete.’ Ale ty jim nedal žádnou výstrahu ani jsi je nevybízel, aby se odvrátili od svých 

zlých cest a zachránili si život. Ti lidé zemřeli ve svých hříších, ale jejich krev vyžádám z tvé ruky.“ 

2. Toto evangelium se přizpůsobuje odporu, který každý člověk chová 
k sebezapření 

Evangelium Ježíše Krista je evangeliem sebezapření. Ježíš říká: „Kdo chce jít za mnou, zapři sám sebe, 

vezmi svůj kříž a následuj mne“ (Matouš 16:24). Sebezapření není nějaký váš zisk. Je to něco, čeho se 

vzdáváte – vzdáváte se sami sebe a všeho, co jste. Znamená to žít jako živá oběť Pánu Ježíši Kristu, vydávat 

své tělo jako živou, svatou a přijatelnou oběť Bohu – to je pravá bohoslužba. Bůh má plné právo říct své 

církvi: „Pokud očekáváš, že ti dám nové tělo, vzkříšené tělo, které budeš mít po celou věčnost, pak mám plné 

právo žádat tvé tělo v době, kdy jsi zde na Zemi. Chci každou tvou část. Chci, abys měl duchovní mysl. Chci tě 

vlastnit.“ 

Evangelium, které kážeme, musí lidi přivést do plné poddanosti Pánu Ježíši Kristu. V opačném případě je to 

evangelium přizpůsobení. 

Hledajícím-přátelské evangelium se přizpůsobuje tělu. Ale lidské tělo patří Bohu! Co dnes vidíme v Americe, 

je neognosticismus, kde člověk odsune stranou své fyzické tělo a může si dělat, co chce, dokud je jeho duch 

na jedné vlně s Bohem. O tomhle „rozdělení osobnosti“ můžeme slyšet dokonce i z Bílého domu. Ne, jsme 

jedna osobnost, a ta patří celá Ježíši Kristu. Tento neognosticismus ničí víru mnohých v celém národě. 

3. Je zde přizpůsobení se lidskému odporu k evangeliu. 

Písmo tvrdí: „Pohleďte, kladu na Sijónu kámen úrazu a skálu pohoršení.“ Pavel mluví o pohoršení kříže. 

A tady se dostáváme k jádru celé věci – a také k tomu, na co se Bůh nejvíce hněvá. Nejsme povoláni, abychom 

lidi volali jen ke kříži, ale mají projít skrze kříž – zakusit to samé, co zakusil Ježíš: nejen přijít ke kříži, ale 

zemřít na něm, jít s Ježíše Kristem do hrobu a být vzkříšeni z mrtvých k novosti života. 

Pastore, je kruté vést hříšníky ke kříži, říct jim, že je jim vírou odpuštěno, a pak jim dovolit vrátit se 

k jejich zvykům a žádostem těla, nezměněné a stále v ďáblových poutech. Pokud kázání milosti nemá za cíl 

vypůsobit spravedlivý život, pak je to jiné evangelium, jiný Ježíš. S hrůzou jsem poslouchal interview, které 

CBS udělala s návštěvníkem jedné z největších hledajícím-přátelských církví. Tvrdil: „Chodím do téhle církve, 

protože se tam cítím příjemně. Nikdy se mne nesnaží nějak zneklidnit. Beru s sebou své židovské přátele a 
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obchodní partnery a vím, že nic, co tam bude řečeno, je určitě neurazí. A nejlepší na tom je, že celá ta věc 

trvá jen jednu hodinu.“ 

Poslouchej mne: Můžeš mít svoji megacírkev a stát se jedním z „velkých hráčů“, ale bude tě to stát tvoji 

duši, pokud budeš kázat zaměřený jen na pozemské věci a ne na ty Boží. 

Žil jsem 35 let v New Yorku. Bydlí v něm 103 národností a lidé všeho druhu – od těch nejchudších 

k nejbohatším. Ale když se dívám na své shromáždění (a stejně tak i můj drahý přítel, Jim Cymbala, na své 

shromáždění v Brooklynu), vidím muže, kteří právě vylezli ze sexshopů a jsou jako divoká zvířata. Vidím svého 

přítele obchodníka, který býval šéfem obrovské společnosti, ale pak začal šňupat kokain, všechno ztratil a teď 

je z něj pouliční povaleč. Sedí ve shromáždění. Mladá, 14letá dívka, která má AIDS, na 8. Avenue předvádí 

obscénní divadlo chlípným starým chlapům. Navštěvuje církev a říkává: „Pastore Dave, musím se z toho dostat 

ven. Potřebuju pomoc.“ 

Rozhodně se nechystám hrát nějakou srandovní scénku a kázat patnáctiminutové poselství na téma „jak se 

vyrovnat s životními starostmi“ lidem, kteří hynou a jsou na cestě do pekla. Třesu se, když na to jen 

pomyslím. Lidé to neslyší rádi, ale míříme do nebezpečných časů – jsme jen několik let od kolapsu, jaký svět 

ještě nepoznal. Až se to stane, všichni, kdo kázali prosperitu, zmizí, protože jim lidé řeknou: „Tvé evangelium 

mne zklamalo.“ Až ten den přijde, chci se přimknout k Ježíši, a chci, aby každý, komu jsem kdy kázal, měl 

víru v zachovávající moc Ježíše Krista. Chci, aby poznali Jeho plnost. Chci, aby věděli, že jsem tak činil 

s láskou a s milostí, abych je naučil poznat rozdíl mezi svatým a bezbožným. 

Kéž Bůh, v Ježíšově jménu, ušetří Assemblies of God až navěky. Pokud jsem kdy ve svém životě přinesl 

prorocké poselství, se kterým měl Bůh svůj záměr, bylo to dnes. Mnoho lidí je sváděno. Pokud nebudou 

probuzeni, stane se to, před čím jsem vás varoval. 

Modlím se, aby Bůh udržel Assemblies of God na její původní cestě. V New York City nám dokázal, že si lidé 

přijdou poslechnout i prosté evangelium a že tisíce přichází, když je Boží Slovo kázáno s milostí, ale bez 

kompromisů. Kéž by se mladí služebníci, kteří ztrácí odvahu kvůli tomuto hnutí, nesnažili najít nějakou 

zkratku, ale zlomení klečeli na svých kolenou před Pánem. Kéž bychom dokázali odvrátit své oči od růstu 

k novému zjevení toho, kdo je Ježíš. 

 


